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Vida i mort de la música
‘màkina’ d’extraradi 

DONES D’HOSTAFRANCS pàg 14

L’eix Creu Coberta reivindica
el 8M amb una exposició

El Molino podria reobrir a partir de la tardor pàg 8
Un emblema

Lanova inversió aCanBatlló
no convenç les entitats

El Districte anuncia 750.000 euros en dos anys, però els veïns lamenten que no hi ha diners per al Bloc 11 pàg 8
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CLUB PETANCA SANTS pàg 20
Jonathan Ferrari: “La petanca
és un esport on poden
competir tres generacions”

L’AIGUA DEL FUTUR
Inversió i innovació per
resoldre el dèficit hídric
metropolità pàgs 15-18

DEBAT QUE S’OBRE PAS pàg 3

La ciutat i l’oci nocturn:
cal descentralitzar el mapa
actual de discoteques?
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Barcelona no dorm. És una ciutat
viva durant tot el dia, també a la
nit. L’oci nocturn és un atractiu
per a centenars de milers de per-
sones joves locals i estrangeres.
Tot i això, no tota Barcelona té fes-
ta, es concentra, principalment, en
tres zones clau: els carrers Tuset
i Aribau, el mal anomenat Trian-
gle Golfo del Poblenou i el Front
Marítim. Entre les tres acumulen
un 80% de l’oci nocturn de la ciu-
tat. Com s’ha arribat a aquesta si-
tuació? Quines conseqüències té?
Hi ha una alternativa viable?

Ramón Mas, vicepresident
general del Gremi de Discote-
ques de Barcelona explica en de-
claracions a aquest mitjà que la
congestió de l’oci nocturn es deu,
principalment, a dos fets clau: “Fa
11 anys que no es dona una lli-
cència nova per obrir nous locals,
i en els últims 20 anys n’han des-
aparegut més de 200”. 

El primer fet és causat pels
plans d’usos de la ciutat, que es-
pecifiquen, entre altres, quins
negocis es poden establir als dis-
trictes, i molts no permeten l’o-
bertura de discoteques ni bars
musicals. Però Mas afirma que
“els plans d’usos han de regular,
però no prohibir”.

LA CONVIVÈNCIA
El Gremi de Discoteques de Bar-
celona està preparant un estudi
que analitzarà les necessitats de
la ciutat i proposarà un model al-
ternatiu i més descentralitzat.
“Tenim claríssim els problemes
que pot ocasionar l’obertura de
noves discoteques”, diu Mas. Per
això, afegeix, cal “tenir-ho tot
molt planificat i trobar un equi-
libri i una convivència entre tots
els interessos”. “Es vol viure en

una ciutat que no pot ser”, re-
marca per explicar que l’oci noc-
turn és necessari i no es pot ne-
gar la seva existència.

D’altra banda, Pere Mariné, de
la FAVB, declara a aquesta publi-
cació que tampoc estan “en con-
tra del dret a l’oci dels joves”,
però que aquest “no pot anar en
detriment del dret al descans del
veïnat”. Per això diu que valoren
positivament l’opció de la des-
centralització i fa referència al
possible trasllat de discoteques “a
zones amb menys veïns, a altres
ciutats de l’àrea metropolitana o a
carrers més amples on els veïns no
siguin just a sobre”, per exemple.
Insisteix en la necessitat d’estudiar
la situació actual. “Cal veure si amb
l’aforament amb l’oferta que hi ha
és suficient per cobrir la població
jove, i si no doncs estudiar com i
on obrir nous espais”, remarca.

Joaquim Boades, secretari
general de FECASARM, explica
que la solució comença per crear
la figura de l’alcalde de nit, una
persona “assessorada per algú

amb alt coneixement del sector
que estigui focalitzada en la nit”.
Aquesta figura permetria trobar
“solucions eficients i ràpides a la
problemàtica”.

El malestar veïnal el genera,
sobretot, l’incivisme i el soroll que
es viu als entorns de les tres zo-
nes clau de l’oci nocturn. Boades

fa una llista de les solucions que
s’han plantejat, però que mai
s’han materialitzat. Un exemple
és “ampliar l’horari d’obertura, i
aplicar una cool hour”, una es-
tona en què el local continua
obert, però no pot vendre ni po-
sar música, i que permet a la gent
acabar els beures i marxar tran-
quil·lament. “Així, no sortiria
tothom de cop ni hi hauria pro-

blemes de soroll i incivisme per
la gent que no vol marxar”, afe-
geix. “Si s’amplia l’horari fins, per
exemple, les set del matí, és de
dia, hi ha més moviment i soroll
de fons i la gent es comporta di-
ferent amb llum”, afirma. 

Boades creu que el problema
l’incivisme ve de com la població,
en sortir de la pandèmia i tenir les
discoteques tancades, va apostar
pels botellots i la festa al carrer.
Una altra solució que planteja és
equiparar l’aforament dels esta-
bliments de Barcelona als de Ca-
talunya: “Si en comptes de dues
persones per metre quadrat en
poguessin ser quatre, hi hauria
menys cues i menys gent fora”,.

LA DESCENTRALITZACIÓ
Obrir discoteques i bars musicals
en més districtes de Barcelona po-
dria marcar la diferència, diver-
sificar l’oferta i acabar amb les
aglomeracions. Davant de la si-
tuació de “desforestació”, com la
descriu Mas, Boades denuncia
que en districtes on no hi ha ofer-

ta “no es pot obrir, perquè el pla
d’usos ho prohibeix”. Afegeix que
si no fos pels restaurants que
ofereixen copes, no existiria pri-
mera hora perquè “només hi ha
40 bars musicals i no donen l’a-
bast”. Per això creu que cal “revi-
sar els plans d’usos, fer una pla-
nificació urbanística, fer estudis
d’impacte”, i una llarga llista de
tasques. Fins ara, tot i els tanca-
ments, “no s’ha planificat res”.

Des de la FAVB,  Mariné de-
clara que coincideixen en la im-
portància de revisar la manera
com s’atorguen les llicències per-
què, assegura, “en reunions amb
la patronal de l’oci nocturn es va
dir que s’acceptaria canviar locals
d’ubicació si se’ls garantís la re-
novació de la llicència”.

Arguments a banda i banda
que dibuixen l’escenari d’una ciu-
tat on en alguns barris la nit no ar-
riba en forma de descans veïnal,
mentre que en d’altres el que no
hi ha és l’opció de gaudir de la nit
i la seva festa. Serà possible cor-
regir aquest desequilibri?

Lanitnoarribaatotselsbarris
» L’oci nocturn estudia un nou model per descongestionar el 22@, el Front Marítim i el carrer Tuset
» El tancament de més de 200 discoteques i la manca de noves llicències han causat el problema

Diverses persones es concentren a davant de la discoteca Opium, al Front Marítim. Foto: Blanca Blay/ACN

La FAVB veu bé l’opció
de la descentralització,
però reclama “el dret 
al descans del veïnat”

Mar Bermúdez
BARCELONA
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Tribuna

ACatalunya tenim una societat històrica-
ment oberta al món, i avui ho és més que
mai. El Govern hi som per crear oportuni-
tats d’internacionalització, teixint relacions

de benefici mutu amb executius i actors d’arreu. Per
això, l’acció exterior –una política irrenunciable d’a-
quest Govern– la fem amb el conjunt d’administra-
cions i societat civil, també del món local.

Perquè els pobles i ciutats de Catalunya siguin pre-
sents al món, el Govern hem posat en marxa un ca-
tàleg de serveis per contribuir a la seva internacio-
nalització. Els serveis van des de l’acompanyament da-
vant les institucions europees fins al suport en la co-
operació al desenvolupament, una política de país im-
pulsada per moltes entitats a tot el territori.

Una font d’oportunitats en aquesta internaciona-
lització és la possibilitat d’obtenir fons de la Unió Eu-
ropea, dels quals es beneficien més de 1.500 entitats
catalanes. D’aquesta manera contribuïm a definir la

Catalunya i l’Europa del present i del futur. Perquè la
societat catalana és profundament europeista i volem
continuar sent un soci actiu i proactiu del projecte eu-
ropeu, lleials als seus valors i principis fundacionals.

Amb aquest esperit, el Govern hem iniciat el cicle
Europa sobre el terreny, que els pròxims dies ens por-
tarà a visitar iniciatives finançades per fons europeus
a tot el país. Aquests fons es destinen a projectes que
transformen les economies locals i permeten avançar
cap a una Catalunya i una Europa més verdes, femi-
nistes, digitals i socialment justes.

A través d’aquestes iniciatives fem Europa des
de cada poble i ciutat. Perquè les decisions adop-
tades per la Unió Europea en diferents àmbits ens
afecten cada vegada més en el nostre dia a dia. Per
això hi hem de ser, actius com mai, amb veu crí-
tica si cal, però sempre constructiva, i a favor de
la integració europea. Us assegurem que el Govern
hi som, recuperant la interlocució política al mà-
xim nivell.

Això és rellevant de cara a les eleccions europees
del juny, ja que marcaran les grans tendències del con-
tinent i determinaran el futur del nostre país els prò-
xims anys. Cal que siguem conscients de la seva im-
portància.

Continuem, per tant, fent més Europa, i sense dei-
xar-nos dur pels postulats simples i destructius de l’ex-
trema dreta a les eleccions europees. Volem una Ca-
talunya en una Europa pròspera i cohesionada so-
cialment, i contribuïm a fer-la tot el país.

A través d’iniciatives finançades
per fons europeus fem Europa 
des de cada poble i ciutat
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En Mohamed el-Maadioui ha sortit de la presó de Brians 1,
després de passar-hi 9 dies per error. Tornava del Marroc

quan va ser detingut a l'aeroport del Prat, en compartir nom i
data de naixement amb un home en recerca i captura a França.

Un grup de científics ha descobert a la Xina el fòssil d’un
suposat drac que hauria viscut fa més de 240 milions

d’anys. És la prova que aquests éssers mitològics van
existir de veritat?

La Terra pot passar de tenir cinc a sis oceans. Una esquerda
geganta travessa l’Àfrica i avança a un ritme de 7

mil·límetres l’any. Si el ritme es manté, en 50 milions d'anys
l'Àfrica quedarà dividida, amb un nou oceà al seu interior.

Científics han descobert que un peix d’uns 12
mil·límetres, vist per primer cop fa pocs anys a

Myanmar, és capaç de fer un soroll de més de 140 decibels.
És una potència superior a la del so d'un avió enlairant-se. 

LA FOTORFEF

per Meritxell Serret, consellera d’Acció Exterior i Unió Europea

L’acció exterior comença al món local
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‘Montjuïc 360º’, el primer 
sender excursionista de Barcelona1

2
Òscar Dalmau: “La Núria Feliu em va convidar 
a casa seva i a agafar els discos que volgués”

Cas Olzinelles: entre la suspensió del judici 
i la “vulneració dels drets dels encausats”

El passatge de Xile, un viatge 
en el temps fins al Noucentisme

El + llegit líniasants.cat

3

4

5

Mercats TV: els mercats de Barcelona 
també tenen un relat al món digital

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Sants no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Safata d’entrada

Soc el vicepresident de la
Societat Internacional de
Geologia i Mineria i veig

amb summa preocupació que el
Bisbat de Barcelona vulgui
treure’s del damunt el Museu
de Geologia del Seminari de
Barcelona.

La dispersió, trasllat o re-
partiment dels seus béns im-
plicarà una pèrdua històrica i
cultural de primer ordre per al
país. Entre aquests béns hi ha
tot el seu fons bibliogràfic

Museu històric en perill
per David Rabadà

centenari, totes les col·lec-
cions de fòssils irrepetibles
i tota la documentació his-
tòrica de científics eminents.
Es diu aviat.

Ja som moltes les entitats,
des de la Societat Geològica
d’Espanya fins a la Societat

Internacional de Geologia i
Mineria, els qui estem molt
preocupats per aquest fet.
Esperem i desitgem que el
govern espanyol, la Genera-
litat o l’Ajuntament aportin
una solució imminent a
aquest daltabaix cultural.
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A les xarxes

@esparver: Un pis a Barcelona anunciat per
2.805 euros al mes passaria a haver-se de llo-
gar en un rang d'entre 600 i 904 euros, se-
gons el nou índex estatal de preus del lloguer.

@FraJeremies: Si la menstruació la patís-
sim els homes, ja faria dècades que les
copes, les calces menstruals i les compre-
ses de tela serien gratuïtes. Ho sabem.

#Menstruació

@aria_meteo: Bon dia! En especial a tots
els fans de la meteorologia, de la neu i l’hi-
vern. Estem a 3 de març i neva al nord de la
Catalunya Central, Prepirineu i nord-est. 

#Neu #PreusLloguer

Els semàfors

El Districte ha anunciat noves
inversions a Can Batlló, que

inclouen una partida de 750.000
euros i una d’1,2 milions per

rehabilitar Can Bruixa. Les entitats
avisen que no es farà res al 

Bloc 11, una nau que consideren
prioritària pel seu mal estat.

pàgina 8Districte

L’eix comercial torna a mostrar 
el seu compromís amb les

reivindicacions al voltant del 8M
amb la mostra Som dones

d’Hostafrancs, que recorda les
veïnes més cèlebres del barri.
L’exposició repassa la història 

de 24 hostafranquines. 
pàgina 14Creu Coberta

Ferrari és el president del Club
Petanca Sants, fundat l’any 1985

i convertit en un referent
d’aquest esport. En un extens

reportatge a Línia Sants,
reivindica les qualitats d’aquest
esport i la necessitat per al club

de tenir un espai definitiu. 
pàgina 20Jonathan Ferrari
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Sovint s’oblida que una de
les parts més importants
de la política és la de ges-

tionar els recursos per crear ri-
quesa i repartir-la. El 1992, quan
Bill Clinton va guanyar les seves
primeres eleccions als Estats
Units, ho va fer amb un lema
prou contundent: “És l’economia,
idiota!”. El demòcrata, d’una
manera arriscada, recordava als
votants que la política mai ha de
deixar de banda el terreny ma-
terial. De fet, la mateixa etimo-
logia de la paraula així ho re-
flecteix. Economia no és altra
cosa que “la gestió de la casa”.

Sigui com sigui, i portant-ho al
terreny local, totes aquestes idees
tenen la mateixa o més validesa
actualment. Quan parlem de po-
lítica de proximitat, parlem d’e-
conomia de proximitat. En això es
va centrar la conversa que van
mantenir la presidenta de Barce-
lona Activa i regidora de Promo-
ció Econòmica i Treball de l’A-
juntament de Barcelona, Raquel
Gil, i el director editorial dels
diaris Línia, Arnau Nadeu, di-
marts 20 de febrer a l’Espai Línia. 

Ho van fer en un moment for-
ça dolç per a l’economia de la ca-
pital catalana. Les xifres indi-
quen que la ciutat registra un
atur del 6,1% –el més baix dels
darrers 16 anys–, una taxa d’ac-
tivitat específica del 85% i una
taxa d’ocupació específica del
79,8% –les més altes des del
2002–. Ara bé, Gil no es va voler
mostrar triomfalista del tot i va as-

senyalar que, “mentre hi hagi
gent que busca feina i no en tro-
ba, queden coses per fer”. 

Aquesta va ser la tendència ge-
neral de tota la conversa: la con-
tenció. No obstant això, la regi-
dora va reconèixer que durant la
pandèmia es van fer projeccions
de futur i “ni en les més optimis-
tes” es pensava que la situació evo-
lucionaria tan bé. En aquest sen-
tit, va assegurar que, en gran
part, el moment actual té a veu-
re amb “les mesures que es van
posar en marxa des del govern es-
panyol, com els ERTO, que han
servit per millorar la situació”.

ECONOMIA DE BARRI
Si la política peca de no parlar d’e-
conomia, encara peca més de no
tractar la base de l’economia: l’e-
conomia de proximitat. “Els bar-
ris són el motor de l’economia de
la ciutat”, va dir Gil per afegir que
en aquest camp també s’ha apre-
ciat una millora substancial en els
darrers temps amb les xifres del
sector comercial. “Els barris són
generadors de talent i també n’a-
trauen”, va destacar. De fet, el
consistori treballa en polítiques
específiques per als barris, com els
ajuts Impulsem el que fas, que a
ulls de Gil són vitals per als em-
prenedors i han servit perquè
moltes idees “es facin realitat”.

Així mateix, pel que fa als ín-
dexs comercials, Gil va posar
sobre la taula la bona situació que
es viu a Barcelona. “Ens reunim
amb els eixos comercials i veiem
que en general les xifres són bo-
nes”, va assenyalar per reconèi-
xer, seguidament, que en aquest
camp cal fer un salt endavant en
termes de digitalització.

DIVERSIFICACIÓ
Un altre dels elements que la re-
gidora va valorar va ser la diver-
sificació de l’economia de cadas-
cun dels districtes de la ciutat. “Hi
ha moltes Barcelones a escala
econòmica i això és bo, perquè, si
no, tindríem una dependència
de certs sectors”, va afirmar. La re-
flexió de Gil contrasta amb les
veus que consideren que Barce-
lona depèn en excés del turisme.
Tanmateix, la socialista va asse-
nyalar que, “si haguéssim depès
únicament del turisme durant la
pandèmia”, les conseqüències de
la crisi sanitària haurien estat
molt més devastadores. 

Amb tot, la regidora va asse-
gurar que “hi ha d’haver moltes
Barcelones per diversificar l’e-
conomia” i va asseverar que és el
camí en el qual treballa l’Ajun-
tament, impulsant “l’economia
blava, l’economia verda o l’eco-
nomia de les cures”. De totes ma-
neres, Gil va reconèixer que el tu-
risme té un pes important a la
ciutat i va afegir que “té exter-
nalitats negatives, però també ge-
nera molta ocupació”. Alhora, va
dir que des de l’Ajuntament es
treballa per aconseguir atraure
“un turisme de qualitat” que
continuï sent “punter en fires”.

EL REPTE FEMENÍ
L’atur de les dones a Barcelona és
del 6,3%, només 0,4 punts per so-
bre del dels homes. Tal com va re-
cordar Nadeu, aquesta diferència
és una de les més petites de la his-
tòria recent. En aquest sentit, i tot
i que va mostrar-se satisfeta, Gil
també va alertar que encara hi ha
“altres bretxes com la dels salaris,
la dels sectors on hi ha més dones

i la de les jerarquies a l’empresa”.
“Les dones continuen estant en in-
ferioritat i, per exemple, acce-
deixen menys al finançament per
engegar empreses que els ho-
mes”, va lamentar. 

Alhora, Gil, que també és re-
gidora de Feminismes i Igualtat,
va fer una esmena a la totalitat
d’un sistema econòmic que, se-
gons el seu parer, premia els ho-
mes. “No he vist mai una nòmina
on hi hagi un plus per empatia,
però, en canvi, a les feines de cu-
res s’exigeixen aquests valors”,
deia tot comparant-ho amb els

plusos de perillositat que són fre-
qüents en les feines masculinit-
zades. És per tot això que la regi-
dora va considerar que l’Ajunta-
ment té un “paper de lobby” per
fer que les empreses entenguin
aquesta mena de discursos, però
també un “paper actiu” amb po-
lítiques que ajudin, per exem-
ple, les dones emprenedores.

En aquesta línia, Gil va abor-
dar la problemàtica de la baixa
presència de dones al sector tec-
nològic. La regidora afirmava
que, si parlem de reptes de futur
i “sabem que la tecnologia serà
transversal, les dones han de ser
als espais on s’està creant la tec-
nologia, despertant vocacions tec-
nològiques en les noies”. Així, la
socialista es preguntava “per què
les noies no volen dedicar-se a

professions que estan ben paga-
des” i argumentava que és un pro-
blema que ve de lluny, fins i tot de
les primeres etapes educatives, i
que quan aquestes problemàti-
ques arriben a Barcelona Activa
són difícils de revertir.

EL TALÓ D’AQUIL·LES
Si en la majoria d’indicadors la-
borals les xifres són bones, i mal-
grat que en l’atur juvenil Barce-
lona està lluny d’altres èpoques
fosques, les dades continuen sent
preocupants. Un 21,2% de la po-
blació activa d’entre 16 i 24 anys
està a l’atur, 3,5 punts menys que
l’any passat. Es tracta, segons va
remarcar Gil, d’un problema en-
dèmic que viu tota Europa. Sigui
com sigui, la regidora va asse-
nyalar que, per millorar les ex-
pectatives laborals del jovent, cal
treballar des del consistori “en l’o-
rientació laboral, a dignificar la
formació professional i a com-
batre l’abandonament escolar”.
Així mateix, Gil va entrellaçar les
condicions laborals de part del jo-
vent amb l’habitatge i la manca de
possibilitats d’emancipar-se. “Cal
incrementar el parc d’habitatge
públic”, va apuntar en aquest
sentit la regidora.

En aquest tema, com en tots
els que es van tractar durant la
conversa, no hi va haver grans
promeses. “Hauríem de deixar de
prometre coses i centrar-nos a
treballar per crear ocupació de
qualitat des de l’Ajuntament”, va
sentenciar Gil.

Raquel Gil va conversar amb el director editorial dels diaris Línia, Arnau Nadeu, a l’Espai Línia. Fotos: Joanna Chichelnitzky

RaquelGil: “Elsbarris sónelmotor 
de l'economiade laciutat”

Albert Alexandre
BARCELONA

Escaneja el 
codi QR per 

veure la conversa 
sencera en vídeo

4

“No he vist mai una
nòmina on hi hagi 
un plus per empatia”,
va reflexionar Gil

Espai Línia, la Casa dels Barris
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g L’Associació de Famílies LGTBI organitza,
durant aquest mes de març, la setena jorna-
da de formació per a famílies del col·lectiu. Al
llarg de diferents xerrades i debats s’apro-
fundeix en diverses situacions que es troben
les famílies LGTBI+ en la seva quotidianitat.
L’objectiu és donar eines i aprendre estratè-
gies per crear espais cada vegada més in-
clusius i promoure una criança respectuosa
amb la diversitat familiar.

Sota el títol Famílies LGTBI+ fora de l’armari:
reptes i dificultats, algunes de les qüestions que
es plantegen durant la jornada són les se-
güents: “Quantes situacions peculiars ens tro-
bem les famílies LGTBI+ quan tenim criatu-
res?”; “quantes vegades hem de sortir de l’ar-
mari per explicar a la resta el nostre model fa-
miliar?”; “com introduïm la diversitat a les es-
coles?” o “podem tenir problemes si decidim
viatjar a altres països?”.

El programa d’activitats compta amb
ponents com ara Katy Pallàs, Vicent Borràs,
Quim Juncosa, Lídia Sánchez, Isa Fernández
o Julio Rodríguez.

Les temàtiques que es tracten van des de
les coses que cal tenir en compte per involucrar
i introduir la diversitat familiar LGTBI+ a les es-
coles fins a eines i experiències de la criança en
la diversitat. Altres temes són la mobilitat, els viat-
ges i els canvis de residència de les famílies
LGTBI+ o el vincle i el rebuig en l’adolescència
amb les famílies adoptives i acollidores.

Tot plegat pretén ser un espai on les fa-
mílies LGTBI+ puguin trobar respostes, solu-
cions i suport, establint vincles entre elles i
amb persones i professionals amb una àm-
plia visió de la temàtica.

Les activitats, a més, disposen de servei de
monitoratge infantil per tal que les famílies

puguin participar dels debats i les xerrades
sense preocupacions.

L’Associació de Famílies LGTBI és una en-
titat declarada d’utilitat pública amb seu al
Centre LGTBI de Barcelona. La seva missió és
promoure la normalització de les famílies
LGTBI+ en tots els àmbits de la societat, així
com treballar per la igualtat plena de drets i
obligacions entre els diferents tipus de famílies
i els seus infants.

Així mateix, un dels seus objectius és crear
un espai segur on proporcionar acollida, re-
coneixement com a família, informació, for-
mació, apoderament i suport mutu a totes les
persones que l’integren.

De fet, una de les seves tasques més im-
portants és la d’informació i assessorament
a famílies LGTBI+, especialment a aquelles que
comencen un procés de formació o amplia-
ció de la família. A l’Associació de Famílies
LGTBI els ofereixen detalls sobre els aspectes
legals que es poden trobar i vetllen pels drets
de les famílies i dels menors implicats en tots
els seus processos i actuacions.

Reivindicant la identitat trans: 
l’empenta del barri del Bon Pastor

Per una societat diversa,
també en clau familiar

Fo
to
: A

le
xa
nd

er
 G
re
y/
U
ns
pl
as
h

Fo
to
: A

le
xa
nd

er
 G
re
y/
U
ns
pl
as
h

L'Associació de
Famílies LGTBI organitza
una jornada de formació

per a famílies del col·lectiu

L’últim dimarts de cada mes, a les
18 hores, l’Associació de Famílies
LGTBI organitza una sessió del
grup de suport a l’embaràs o a
l’espera d’una criatura per part de
famílies del col·lectiu. 

La trobada es fa via Zoom i va
a càrrec de Lídia Sánchez i Laura
Bassolas. Totes dues són psicò-
logues clíniques, mares i mem-
bres de l’entitat.

El grup de suport té l’objectiu
de compartir i donar resposta a
les dificultats que puguin sorgir
en aquest procés, especialment
dins de les famílies LGTBI+.

Afrontar l’embaràs
en companyia

La Biblioteca Sagrada Família pro-
posa, per a les quatre pròximes
sessions del Club de lectura a
mida, llibres de literatura LGTBI+. 

Els quatre exemplars selec-
cionats són Stone butch blues, de
Leslie Feinberg; En aquest món, per
un moment, som grandiosos, d’O-
cean Vuong; La rebelión de las
hienas, de Mer Gómez; i La mala
costumbre, d’Alana S. Portero. 

El club de lectura se celebra
l’últim dijous de cada mes.

Posant en valor la
literatura LGTBI+

El Grup Trans i No Binari del Cen-
tre LGTBI és un espai de socialit-
zació on poder connectar amb
persones que exploren el seu
gènere i compartir experiències.

Al grup se celebra la diversi-
tat des del respecte, l’amor, la cura
i l’amabilitat. Tot allò que es com-
parteix a les sessions és confi-
dencial i els membres poden de-
cidir participar o no de les activi-
tats que s’hi desenvolupen.

Les reunions es fan el tercer di-
marts de cada mes de 18 a 20 h.
Per assistir-hi cal enviar un correu
a inscripcions@centrelgtbibcn.org.

Coneix el Grup
Trans i No Binari

FLAIXOS
AMB ORGULL

D I S T R I C T E  L G T B I

g El Dia Internacional de la Visibilitat Trans
es commemora el 31 de març i és per aquest
motiu que el Consell LGTBI del Districte de
Sant Andreu i les entitats del barri del Bon Pas-
tor han organitzat diverses activitats en
col·laboració amb els serveis i equipaments
del territori per celebrar-ho. Tot plegat, sota
el títol Som joves, i què?.

El 6 d’abril, de les 12 a les 22 hores, la pla-
ça Robert Gerhard i el Centre Cívic del Bon Pas-
tor acolliran tota mena de trobades culturals
dedicades a l’experiència trans. L’objectiu és
crear un lloc de trobada i de celebració de la
identitat per a les persones trans, així com
apropar la seva realitat a la ciutadania.

Per una banda, a partir de les dotze del

migdia hi haurà la fira d’entitats, amb la pre-
sència d’associacions com ara Chrysallis,
Euphoria o TransFamilies, entre d’altres.

A més, es podrà gaudir d’una fira de llibres
i d’artesania capitanejada per les llibreries
LGTBI+ Antinovs i Acció Perifèrica.

Altres activitats que es desenvoluparan
a la plaça durant tot el dia seran el taller de
bosses, la Biblioteca Vivent Trans i el cafè-ter-
túlia i els tallers per a famílies i infants, amb
contacontes, pintures per a la cara i tota mena
de jocs infantils.

Per acabar la jornada, de les 20 a les 22 ho-
res, el Centre Cívic del Bon Pastor celebrarà
un acte de poesia no binària acompanyada
de l’actuació musical Trans.

Contingut elaborat amb la col·laboració de: 
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El Molino podria reobrir, però
sense gestió comunitària

CULTURA4El Molino, l’emble-
màtic teatre del Paral·lel, podria
reobrir a la tardor després que el
26 de febrer s’acabés el termini del
concurs públic per a la gestió de
l’equipament. Ara, ha començat el
procés de licitació per escollir
l’empresa que gestionarà el teatre
a partir de l’estiu. Això vol dir que
El Molino no serà de gestió co-
munitària, tal com demanaven di-
ferents entitats del Poble-sec.

De fet, CooperaSec, la xarxa
que aglutina entitats del barri per
impulsar l’economia social, soli-
dària i cooperativa, va publicar

un manifest en desacord amb l’A-
juntament. “Demanem que s’a-
turi el concurs i es modifiquin les
bases per apostar per un projec-
te de cultura pública i comuni-
tària”, diuen en el comunicat.  A
més, afegeixen que el model que
proposa el consistori “no cor-
respon a les necessitats culturals
i reals dels barris”.

Des de l’Ajuntament, segons
ha publicat betevé, han explicat
que l’espai podrà acollir algunes
activitats de barri, cosa que ha es-
tat ben valorada per l’Associació
de Veïns del Poble-sec.

Els jardins del carrer Mossèn
Oller hauran de desaparèixer
URBANISME4L’Ajuntament no
podrà preservar els jardins del
carrer Mossèn Oller, tal com
demanava la plataforma veïnal
Salvem Mossèn Oller. El con-
sistori no ha acceptat la propos-
ta alternativa d’endarrerir uns
metres la construcció de l’edifi-
ci cooperatiu per salvar l’àrea.

A través d’un comunicat, la
plataforma ha lamentat la deci-
sió de l’Ajuntament. “No es vol
assumir els costos en indemnit-
zacions que això suposaria en el
cas que Empriu judicialitzés el
cas”, diuen des de l’entitat.

La plataforma veïnal insisteix
a dir que l’Ajuntament “fa dèca-
des que hauria d’haver protegit
l’espai aconseguit pels veïns” i la-
menta que no s’hagi pogut tro-
bar una solució per salvar el
parc públic.

Amb tot, el Districte s’ha com-
promès a remodelar el carrer i in-
cloure-hi un espai verd a canvi de
no poder conservar els jardins. En
aquest sentit, la plataforma ha ex-
igit al consistori que aquest cop el
projecte compti “amb un procés
participatiu transparent i obert a
tot el veïnat del carrer”.

Els veïns volen que El Molino sigui de gestió comunitària. Foto: Ajuntament

EQUIPAMENTS4Nou capítol de
la sèrie sobre la transformació de
Can Batlló. I és que l’Ajunta-
ment, en paraules de la regidora
del Districte, Raquel Gil, va anun-
ciar que durant els pròxims dos
anys invertirà 750.000 euros als
espais autogestionats del recinte.
D’aquests diners, 400.000 s’in-
vertiran enguany i la resta al
llarg de 2025, però sense cap in-
versió al Bloc 11, una de les naus
que també és de l’Espai Comu-
nitari i Veïnal Autogestionat de
Can Batlló i que ha de ser el lloc
que aculli l’Escola Arcàdia. El
consistori també apunta que als
750.000 euros s’hi han de sumar
1,2 milions més que es destinaran
a la rehabilitació de la masia de
Can Bruixa.

En aquest sentit, els veïns
que integren la Plataforma Can
Batlló no estan satisfets amb
l’anunci de l’Ajuntament. “El
que ells consideren inversió nos-
altres ho veiem com a despesa,

perquè són diners que aniran al
manteniment dels espais i a la vi-
gilància de la finca, no a millores
dels blocs que reclamem”, ex-
plica un dels portaveus de la
plataforma, Àngel Busqued.

Joan Bardella, membre de
l’entitat i del projecte de l’Escola
Arcàdia, afegeix que la nul·la in-
versió en el Bloc 11 els preocupa
molt. I és que l’escola es queda-
rà sense pati perquè el solar on es

troba ara s’hi ha de construir l’e-
difici cooperatiu Empriu. “El bloc
es va degradant molt i ningú in-
verteix mentre ens quedem sen-
se escola. Només demanem un
calendari per tenir un horitzó”, re-
clama Bardella. El portaveu del
projecte escolar acaba dient que
la concessió de la nau és de 30
anys prorrogables i al ritme que
van les obres n’hauran perdut la
meitat sense ser-hi.

Els veïns reclamen més inversió a les naus de Can Batlló. Foto: Ajuntament

La nova inversió a Can Batlló
no convenç les entitats

» L’Ajuntament destinarà 750.000 euros a l’espai autogestionat
» Els veïns consideren que els diners són per fer manteniment

El judici contra els activistes
del carrer Olzinelles, suspès

HABITATGE4L'Audiència de
Barcelona ha suspès el judici
contra els dos activistes pel dret
a l'habitatge del carrer Olzinelles,
acusats de desordres públics i
atemptat contra l'autoritat.

El tribunal, que considera
que es podria haver vulnerat el
dret a la defensa dels activistes
durant el judici, haurà de deci-
dir si retorna la causa a la fase
d’instrucció. 

L’Audiència ha tingut en

compte que els acusats, a qui
se’ls demana sis anys de presó,
no van conèixer els fets pels
quals serien jutjats durant les
primeres fases del judici.

L'origen de l’acusació se situa
a la rua de Carnestoltes del
2020, quan la policia va carregar
contra els manifestants. Durant
l'actuació es van produir alda-
rulls i es van llençar carros plens
d’escombraries contra el dispo-
sitiu policial.Un grup d’activistes. Foto: ACN

Entitats | Premi, exposicions i concerts: arriba el 8M
Les associacions del barri organitzen una cinquantena d’activitats culturals i
comunitàries pel Dia Internacional de les Dones. Destaquen el Premi 8 de
Març, el concert de rap de Slimey Rhymes o el Torneig de Petanca femení. 
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Són com dues cases en-
cantades sortides d’una
pel·lícula de terror. Els
esquelets de les antigues

discoteques Silvi’s i Tutankhamen
miren la carretera C-31 amb nos-
tàlgia. Recorden l’època en què
eren un dels epicentres de la nit
més gamberra de la metròpoli.
Rememoren els temps de la mà-
kina. Avui dia, Silvi’s s’està refor-
mant. Truquem a la propietat,
però neguen que torni a reeixir com
a sala de festes i des de l’Ajunta-
ment de Gavà estan a l’espera de
saber què s’hi farà. En canvi, la Tu-
tankhamen, plena de grafitis, cau
a trossos. Al solar que un dia va ser
un pàrquing s’hi amunteguen am-
polles de vidre, males herbes i
runa. També hi ha matalassos
bruts escampats. Algú hi ha dormit.
A una de les entrades s’hi llegeix:
“Pels meus morts que obro la por-
ta”. La discoteca encara atrau el jo-
vent, que ara utilitza l’edifici der-
ruït per fer-hi botellots. No queda
res de l’esplendor de la dècada dels
90, quan l’àrea metropolitana de
Barcelona i Catalunya van ser es-
cenaris d’un moviment musical
únic: la màkina. 

A la platja de Gavà encara re-
corden aquelles nits. Un cambrer
de 36 anys diu que, malgrat que ell
era molt petit perquè el deixessin
entrar a les discoteques, ha que-
dat el mite d’allò que van ser. “La
gent anava del revés, superdro-
gada, començaven divendres a la
nit i acabaven dilluns al matí”, ex-
plica. “L’última sala d’aquest estil
a la zona va ser Elrow, a Vilade-
cans, però la van tancar perquè
cada cap de setmana les denúncies
de robatoris de mòbils i carteres es
disparaven”, afegeix.  

Les discoteques al sud de la
metròpoli, amb tot, no són les úni-
ques que van situar-se fora dels
nuclis urbans durant els anys 90.
De fet, les més famoses, aquelles
que han quedat en la nostra me-
mòria col·lectiva, són altres. Pont
Aeri, a Terrassa, Chasis, Megatrón
i Kontrol, a Mataró, Scorpia, a
Òdena... Com va néixer aquell
moviment que va posar la metrò-
poli al centre de totes les mirades?
Què va significar? Per què va mo-
rir en tan pocs anys?

FENOMEN METROPOLITÀ 
Per entendre aquesta història cal
viatjar fins a la València dels 80.
L’anomenada Ruta del Bakalao va
ser un moviment cultural que va
néixer allà per trencar amb els
motlles establerts fins aleshores.
Contra el que avui dia es pensa, en
els seus inicis la ruta era ben di-
ferent. “Estava lligada a l’avant-
guarda i a la contracultura”, ex-
plica el periodista valencià i autor
del llibre En Extasis Joan M.
Oleaque. “Al seu inici eren els
moderns de cada poble qui escol-
taven aquella música”, afegeix. 

El clima de festa que es va ges-
tar durant bona part dels 80 va ar-
ribar a la metròpoli de Barcelona
al tombant de la dècada. Així ho
explica el doctor en Geografia i in-
vestigador de la Universidade
NOVA de Lisboa, Jordi Nofre,

que assenyala que la música mà-
kinava crear-se a Catalunya per la
influència del País Valencià, però
també per les músiques que tra-
vessaven la frontera per França. 

A Barcelona, els dos mons
van confluir a la sala Psicódromo,
que es va inaugurar el setembre
del 1989, però ràpidament el mo-
viment va instal·lar-se a l’extrara-
di barceloní, on viuria el seu auge
més destacat. “Les sales es van si-
tuar en àrees industrials subur-
banes”, diu Nofre. Principalment,

explica l’expert, a l’extraradi, per-
què hi havia “disponibilitat d’an-
tics espais industrials o d’activitats
logístiques que havien quedat en
desús com a conseqüència tant de
la crisi de mitjans dels 70 i 80 com
de la de començaments dels 90”.
“Els ajuntaments, preocupats per
les molèsties que generava l’oci
nocturn inserit al teixit urbà dels
seus municipis, van aprofitar
aquest fet per dur cap a la perifè-
ria els espais de festa amb més
afluència, mitjançant facilitats per

a la requalificació d’espais d’ús in-
dustrial en nous espais amb lli-
cència de discoteca”, afirma. En
són exemple el Polígon de Can Fe-
mades, a Cornellà, amb la disco-
teca Ocho, Can Ribó, a Badalona,
el polígon de Can Boet, a Mataró,
amb Chasis, o, el cas més famós,
la Zona Hermètica de Sabadell. 

“D’aquí sorgeix el terme po-
pular nits poligoneres”, afirma el
geògraf. A tot això cal sumar-hi que
el 92, amb les Olimpíades, cert oci
que estava al Poblenou va haver de

marxar-ne perquè allà s’albergaven
els esportistes. Així ho explica
Àlex Salgado, sociòleg i director
dels documentals sobre l’escena
MaQKina: historia de una sub-
cultura i Ciudadano Fernando
Gallego: baila o muere. “Algunes
sales van ser perseguides per tan-
car-les”, lamenta. 

Malgrat tot, la nova escena ca-
talana era ben diferent de la del
País Valencià, perquè va perdre la
pàtina de contracultura. “A Bar-
celona es va quedar la festa, so-

La discoteca Tutankhamen, avui en runes, és a la carretera C-31 a l’altura de Gavà. Foto: Joanna Chichelnitzky

L’escena de música màkina va néixer a Catalunya els anys 90 i va tenir un
impacte molt destacat a l’àrea metropolitana de Barcelona. Recordem com va
sorgir aquesta subcultura que en pocs anys es va estigmatitzar des dels mitjans

de comunicació i es va vincular amb les drogues i la violència.

Vida imort de la
‘màkina’d’extraradi
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n Quan tenia 22 anys, l’Aleix (nom
fictici) va viure l’escena màkinaen
tota la seva esplendor. Ho recorda
amb nostàlgia, com una “vivència bo-
nica”. Segons relata, cada persona te-
nia el seu santuari on coincidia amb
els amics, i els seus eren Chasis, a Ma-
taró, i la Sala del Cel, a Girona. En
aquest sentit, els aparcaments eren
l’espai de trobada. “Portaves una pas-
tilla o dues a la butxaca, però al pàr-
quing també hi havia camells”, diu.
“L’èxtasi, combinat amb la música rà-
pida, et feia entrar en un estat de
bonrotllismeque et deixava ballant

fins a les sis del matí, i si en volies més
anaves als aftersque tancaven a les
tres de la tarda”, afegeix. Ha passat
molt temps i, segons explica, la gent
amb qui coincidia aleshores ha fet la
seva vida. “Alguns, però, es van que-
dar atrapats per la droga”, lamenta. 

Malgrat les seves paraules, la mà-
kinaha quedat reflectida en la me-
mòria com una subcultura violenta i
relacionada amb les drogues. Si bé és
cert que no es poden desvincular,
també és veritat que la màkinava ser
molt més que això. En paraules del
doctor en Geografia Jordi Nofre, “es
van crear unes xarxes emocionals en-
tre les persones que anaven a les dis-
coteques”. “Els joves se sentien reco-

neguts com a subjectes de ple dret,
mentre que els mitjans de comunica-
ció o el poder institucional els consi-
derava la xusma del país”, diu per afe-
gir que “entre ells es cuidaven, es do-
naven contactes per treballar, hi ha-
via moltes parelles que avui són ma-
trimonis... Eren gairebé família”.

Però, exactament, qui eren els jo-
ves que formaven part d’aquest món
i que van ser batejats com a quillos,
bacalas, pelaoso polingoneros? Nofre
assenyala que en un primer moment
eren joves de “barris suburbans” de
classe treballadora, majoritàriament

de famílies castellanoparlants. “Els
nois tenien una estètica a mig camí
entre els rude boys i els skinheads
d’Anglaterra de finals dels 60 i inicis
dels 70”, descriu l’expert. Per la seva
banda, les noies presentaven una es-
tètica més indefinida, no tan marca-
da, i tenien en les jaquetes bombers
de la marca Alpha Industries “l’ele-
ment més identificatiu”. “Els mili-
tants de grups d’extrema dreta eren
minoria”, considera. “En una segona
fase, l’escena es va transformar en el
que podríem anomenar un movi-
ment cultural interclassista i inter-
territorial amb joves de classe mitja-
na de famílies catalanoparlants”,
conclou l’expert.

Cultura de pàrquing

bretot per a persones a qui no dei-
xaven entrar a les discoteques, que
aleshores eren elitistes”, diu Olea-
que. Això va donar lloc a una
música “comercial i accelerada”. 

EXPANSIÓ I AUGE
A principis dels anys 90, la taxa
d’atur a l’estat espanyol era del
50% entre els joves de menys de
25 anys. En aquest context de de-
pressió va néixer l’escena màkina.
“En els primers moments va tenir
molta penetració als suburbis de
l’àrea metropolitana”, diu Nofre.
“Sobretot en població castella-
noparlant, els fills de la crisi in-
dustrial, els fills de famílies im-
migrades de la resta de l’Estat du-
rant la dictadura que rebutjaven
la cultura i les institucions cata-
lanes oficials”, insisteix.

Aquesta població que no albi-
rava un futur lluminós es va abo-
nar al que oferia aquell estil mu-
sical. “A Catalunya, mentre la cita
olímpica estava a l’horitzó hi ha-
via una sensació d’eufòria, però
després, amb la ressaca olímpica
es va viure, com a tot el món, una
forta crisi social”, diu Salgado. Se-
gons el seu parer, els joves tenien
unes expectatives “mínimes”, i
l’escena màkina representava
una “esperança”. “El ritme acce-
lerat, la comunió en el ball, la suor

i les drogues produïen un trànsit
col·lectiu”, considera. Tot allò va
confluir en una subcultura que
permetia viure “sense lligams i ser
un mateix”, recalca Salgado.
“També té a veure amb la con-
questa del cap de setmana per part
d’unes classes populars que volien
divertir-se i que s’evadien ballant
sense parar d’unes vides que no
eren lluminoses”, descriu.

Amb tot, va arribar un mo-
ment en què el fenomen de la mà-
kina va trencar les fronteres de
classe i es va convertir, tal com
apunta Oleaque, en “hegemònic”.
Segons Nofre, “tota mena de gent,
des de joves treballadors fins a uni-
versitaris, anaven a les discoteques
de màkina”. “Això es veia clara-
ment al Vallès, on aquest fenomen
cultural va esdevenir un moviment
interclassista i interterritorial”,
explica el geògraf. Tanmateix, va
ser el principi de la fi, perquè, en
paraules de Salgado, el poder te-
nia “la sensació que la festa no aca-
baria mai”. “El jovent se’ls esca-
pava de les mans”, assevera Nofre. 

L’ESTIGMATITZACIÓ
A la segona meitat dels 90, els mit-
jans de comunicació anaven plens
de notícies sobre l’escena màkina.
Baralles, drogues, accidents de
cotxe, morts... Aquests eren els

“Els ajuntaments,
preocupats per 
les molèsties que
generava l’oci nocturn
inserit al teixit urbà,
van portar als polígons
els espais de festa amb
més afluència”

conceptes que s’associaven a la
subcultura recentment nascuda.
“Als pàrquings era freqüent veu-
re gent fent-se ratlles i prenent
pastilles”, reconeix Salgado. No
obstant això, el documentalista
considera que també es consu-
mien estupefaents “a les discote-
ques de l’alta societat” i no hi ha-
via tant rebombori. Per a Oleaque,
a diferència de la Ruta del Baka-
lao, que tenia un component con-
tracultural, a l’àrea metropolitana,
on el que importava era la festa, el
fenomen va caure ràpidament en
una “vulgarització”. “L’speed, que
era la droga d’aquella escena,
tampoc hi ajudava”, afirma.

Amb tot, els experts consultats
consideren que darrere d’aquelles
descripcions de les discoteques de
màkinahi havia una clara volun-
tat d’estigmatització per la por que
tot allò es convertís en massiu i in-
controlable. “Es va començar a dir
que era xumba-xumba, que era
menys que cultura, que era soroll
i que era un moviment de catalans
de segona i de tercera”, afirma Sal-
gado. Encara més contundent es
mostra Nofre quan diu que tot ple-
gat “va ser una operació de cri-
minalització que passava per dir
que eren joves que consumien
drogues, violents, de classe social
baixa i espanyols”. Per a ell, aquest

procés va ser fruit de la impotèn-
cia de la Generalitat, que l’any
1985 va publicar el llibre La di-
namització cultural a les àrees ur-
banes de nova creacióen què deia
que calia catalanitzar el jovent
dels suburbis de les ciutats cata-
lanes per treure’ls dels bars de les
cantonades i de les penyes tauri-
nes i flamenques, perquè això no
era cultura. “Tot plegat coincideix
amb la creació del rock català”,
diu Nofre. 

“L’estratègia, però, va ser un
fracàs i encara ho és”, considera.
Quan el jovent, de forma massiva,
va començar a consumir música
màkina van iniciar-se, a ulls del
geògraf, “campanyes de crimina-
lització i d’estigmatització” que, cer-
tament, van coincidir amb el tras-
pàs de competències de trànsit als
Mossos, el 1998, i que van posar
molta pressió en el control de les
carreteres. “En menys de mitja dè-
cada tota aquella escena estava to-
cada de mort”, lamenta Nofre,
com si la fi del temps de la màki-
na, com diu la cançó més famosa,
hagués acabat per art de màgia.
Abracadabra. 

“Els joves tenien unes
expectatives mínimes, 
i el ritme accelerat, 
la comunió en el ball, 
la suor i les drogues 
de l’escena ‘màkina’
representaven 
una esperança”

“El poder institucional els considerava ‘la xusma 
del país’, però entre ells es cuidaven, es donaven
contactes per treballar i eren gairebé família”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Aquests dies, Creu Coberta pren
partit contra la sequera, i hem
elaborat un vídeo per a les xarxes
socials on podeu veure el nostre
comerç de proximitat realitzant
accions i bones pràctiques per
combatre la sequera. En el vídeo
veureu com al Meeting Point
s'han establert mesures per ca-
nalitzar l'aigua i regar les plantes;

com al restaurant La Campana
es fan servir gerres d'aigua per al
plàstic zero; com a Savisa venen
difusors i oxigenadors per a les ai-
xetes; o com al Portonovo tan-
quen l'aixeta per baixar el consum
a l'hora de rentar plats, i moltes al-
tres accions...

Seguiu l'Instagram de Creu
Coberta i el podreu veure.

Creu Coberta
combat la sequera! El Festival de Titelles 

celebra la seva 14a edició 
El cap de setmana del 16 i 17 de
març el Poble Espanyol acull la
14a edició de l’emblemàtic Fes-
tival de Titelles de Barcelona.
Les famílies assistents podran
gaudir de dos dies de programa-
ció que inclourà 44 funcions de
14 espectacles diferents –in-
closa una estrena absoluta– a cà-
rrec de 12 companyies que es
podran veure en 10 escenaris re-
partits per tot el Poble Espanyol.

Durant tot el cap de setmana
s’oferiran espectacles de carrer,
de sala i itinerants amb titelles de
diferents tipus: tradicionals, de fil,
itinerants, tallers, i com a novetat
hi haurà una zona infantil amb
jocs tradicionals de fusta i una

zona de foodtrucks amb diverses
propostes gastronòmiques.

El certamen es manté fidel al
seu esperit original: oferir una
programació que estableix com-
plicitat amb el públic familiar
local i també amb el sector pro-
fessional dels titelles, i que dona
especial importància al carrer
com a espai escènic, aprofitant
el valor arquitectònic del Poble
Espanyol i els 40.000 m2 de re-
cinte a l’aire lliure.

Les entrades són vàlides per a
un dia i permeten l’accés al re-
cinte i a tots els espectacles. L’a-
forament és limitat, però no cal
reservar plaça perquè es com-
pletarà per ordre d’arribada.

Tota la informació es pot trobar al web 
www.poble-espanyol.com
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CULTURA4Científiques, actri-
us, lingüistes, comtesses, mes-
tres i activistes protagonitzen
l’exposició Som dones d’Hos-
tafrancs, que recorda les veïnes
més cèlebres de la història del
barri. Amb motiu del 8M, l’eix
comercial Creu Coberta home-
natja 24 hostafranquines des-
tacades, algunes de naixement,
altres d’adopció.

Des de Núria Feliu fins a
Carmen Sevilla, passant per Nú-
ria Espert o la Comtessa Er-
mengarda de Cerdanya. Són al-
guns dels noms més reconeguts
de la mostra. Totes elles van te-
nir un vincle estret amb Hosta-
francs i van fer història: Espert
va treballar durant la seva in-
fantesa a una parada del mercat,
Sevilla es va casar amb un hos-
tafranquí i Feliu era la filla del se-
reno del barri.

“Cal recordar les dones re-
llevants que han format part de
la nostra vida quotidiana”, ex-
plica el cap de comunicació de
l’eix comercial, Albert Torras. 

A Som dones d’Hostafrancs

també s’han recollit personatges
menys famosos, però igualment
importants, com la filòloga Nú-
ria Armon, la pintora Maria
Valenzuela o la periodista Car-
men Karr.

“Ha costat trobar l’equilibri
entre els noms més coneguts i les
persones anònimes”, assenyalen
des de l’eix comercial.

L’exposició arriba al Mee-
ting Point de Creu Coberta i, des-
prés, es traslladarà al Mercat
d’Hostafrancs. El Som Dones
d’Hostafrancs d’enguany am-
plia i reformula la mostra. Ara,
els cartells es poden veure en un
únic espai i no cal fer una ruta
entre les parades del mercat
com l’any passat.

Exterior del Mercat d’Hostafrancs, que acollirà la mostra. Foto: Ajuntament

Hostafranquines històriques, 
a l’eix comercial Creu Coberta

Restauració | Adeu als entrepans d’autor
El famós bar Sants es Crema tanca les seves portes després de sis anys.
Els propietaris del negoci deixen de cuinar els seus entrepans d’autor

davant la “falta de motivació per continuar amb el projecte”.  

Acord PSC i ERC: protecció
per al comerç local i històric

PRESSUPOSTOS4El pacte per
als pressupostos d’enguany
que han firmat el PSC i ERC,
que de moment no garanteix
que tirin endavant, inclou l’a-
provació d’un pla que  l’Ajun-
tament haurà d’impulsar per
protegir el comerç de proximi-
tat i el comerç emblemàtic de
la ciutat.

El document firmat per les
dues formacions aposta per fo-
mentar el “relleu generacional”
en el sector, un dels problemes
que pateix des de fa temps el co-
merç de la ciutat. El pressupost

per a aquesta partida sortirà de
Barcelona Activa.

PROTECCIÓ A EUROPA
Cal recordar que ara farà un
any els comerços emblemàtics
de la ciutat van presentar la De-
claració de Barcelona, en el marc
d’una trobada internacional que
va tenir lloc a la ciutat, i que va
servir per demanar al Parla-
ment Europeu que posi en mar-
xa mesures per a la seva protec-
ció, ja que són un sector que ge-
neren riquesa i que formen part
de la identitat europea.

Jordi Valls (PSC) i Jordi Castellana (ERC) presentant l’acord. Foto: ACN
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L’aigua
que vindrà

4Dediquem un 
suplement especial

als projectes que volen
resoldre el dèficit hídric 
a la regió metropolitana

4 Les inversions planificades 
pel Govern han de permetre

produir tota l’aigua que
consumeix el territori

Suplement especial
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SEQUERA4El Govern de la Ge-
neralitat s'ha marcat com a ob-
jectiu que, a partir del 2030, la re-
gió metropolitana de Barcelona
sigui autosuficient per cobrir el
seu consum d’aigua elevant-ne la
producció, per no dependre de la
quantitat d’aigua de pluja que hi
pugui haver en cada moment. 

Això implica generar molta
més aigua, com a mínim la ne-
cessària per abastir les necessitats
de la ciutadania, així com les de
l’agricultura i la indústria. El
conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, ja va apuntar durant
l’anunci de l’entrada en emer-
gència per sequera que en els anys
vinents es vol disposar de més re-
cursos. “Entre el 2027 i el 2030
tindrem molta més aigua dispo-
nible”, va prometre.

Aconseguir aquest objectiu
exigeix ampliar les infraestructu-
res actuals i posar en marxa noves
potabilitzadores i dessaladores.
L’autosuficiència, al marge de la
pluja, implica tenir la capacitat de
dessalar i de regenerar molta més
aigua. L’aigua dels pous, també
anomenada freàtica, és una altra
opció, però és molt sensible, i
per això cal limitar-ne l’ús. 

MÉS INFRAESTRUCTURES
La regió metropolitana de Bar-
celona consumeix anualment
400 hm3 d’aigua, mentre que,
avui dia, només en produeix
200, és a dir, la meitat de l'aigua
que necessita. El pla d'inver-
sions de la Generalitat, de més de
2.400 milions d'euros per als

pròxims anys, ha de permetre
equilibrar el consum i la genera-
ció d’aigua a la regió.   

Les primeres inversions que
es portaran a terme, aquest ma-
teix any, són l'ampliació de l'es-
tació de tractament d'aigua po-
table del Besòs, amb l’objectiu de
quadruplicar l’aigua potable que
produeix, i també de l'estació de
tractament d'aigües residuals de
Sant Feliu de Llobregat. Totes
dues permetran incrementar la
generació d'aigua en 35 hm3/any.
D'aquesta manera, els 200 actu-
als es convertirien en 235 abans
de final d'any. 

Per al 2025 hi ha previstes
dues noves estacions de tracta-
ment d'aigua potable: la de Besòs
Montcada i la del Bon Pastor, que
recolliran l’aigua depurada del
Besòs i permetran aprofitar al

màxim els recursos del riu. En
conjunt, contribuiran a aug-
mentar el volum d'aigua uns 80
hm3/any. És a dir, fins a 315, su-
mant-hi l'increment del 2024. 

L'ampliació de la dessalinit-
zadora de la Tordera, a Blanes,
prevista per al 2028, suposarà la
construcció d’una nova planta
dessalinitzadora al costat de l’ac-
tual que tindrà una capacitat de
producció de 60 hm3/any, amb
els quals s'assolirà la xifra de
375 hm3/any. Aquesta dessali-
nitzadora, que va ser la primera
de Catalunya, ha anat incremen-
tant progressivament la seva pro-
ducció durant els darrers anys, i
amb l’actual situació excepcional
d’escassetat ha arribat al 100% de
la seva capacitat. 

Finalment, el 2029 es posa-
rà en marxa una nova dessali-
nitzadora al Foix, que s’ha avan-
çat tres anys respecte a la seva
programació inicial. Aquesta ins-
tal·lació, que tindrà una capaci-
tat per produir inicialment 20
hm3 d’aigua l’any, ampliables
fins als 60 hm3, contribuirà de-
cisivament a incrementar la ga-
rantia d’abastament, aportant
aigua de nova disposició als àm-
bits de les comarques del Camp
de Tarragona i del sud de Bar-
celona. Amb la seva posada en
funcionament, s’augmentaran

en 30 hm3/any els recursos hí-
drics disponibles per al territori.
Totes aquestes xifres, sumades,
han de permetre a la regió me-
tropolitana assolir la quantitat de
405 hm3/any i ser, per tant, au-
tosuficient tenint en compte el
consum actual.  

A banda d’aquestes grans in-
versions, el full de ruta inclou
també nombroses millores per
optimitzar les instal·lacions ja
existents. Aquest passat mes de
febrer, per exemple, s’han in-

vertit nou milions d’euros a l’es-
tació de tractament d’aigua po-
table de Sant Joan Despí per
construir unes noves canonades
que connectaran directament
l’aigua d’origen subterrani amb la
línia de tractament d’ozonització
i filtres de carbó actiu de l’estació.
Aquesta obra permetrà separar
totalment l’aigua d’origen super-
ficial de la d’origen subterrani en
el procés de tractament de la
planta i, d’aquesta manera, apro-
fitar tot el cabal del riu, cosa que

fins ara no es podia fer en deter-
minades franges horàries.

L'Agència Catalana de l'Aigua
(ACA) també ha anunciat que
augmentarà de 27 a 40 les esta-
cions depuradores d’aigües resi-
duals del país. Actualment, aques-
tes estacions, bàsiques per a la re-
generació, produeixen anualment
gairebé 700 hm3 d’aigua saneja-
da i amb la qualitat requerida per
retornar-la al riu en bones con-
dicions. L’ampliació del nombre
de plantes farà créixer la quanti-
tat d'aigua regenerada en el circuit
i ha de garantir, segons la previ-
sió de l’ACA, l’equilibri entre el
consum d’aigua i la producció.   

1.045 MILIONS EL 2024
Per reafirmar la solidesa de tot
aquest pla d’inversions, el pre-
sident de la Generalitat, Pere
Aragonès, ha anunciat per als
pressuposts del 2024 –ja pactats
amb el PSC, però a l’espera de
rebre més suports per aprovar-
se–una partida de 1.045 milions
d'euros amb l'objectiu de com-
batre la “sequera més important
que s'ha viscut”. Segons va de-
fensar el president, aquesta in-
versió respon a la urgència de la
situació, però també a la “man-
ca de previsió” i als “anys de se-
quera d'inversions”, en paraules
del mateix Aragonès. 

En el seu discurs durant el ple
monogràfic sobre la sequera al
Parlament, Aragonès va instar els
partits a “deixar de banda els in-
teressos de part” posant l'accent
en la “necessitat de construir
consensos”, i va reivindicar que el
Govern ha fet un “salt endavant
inqüestionable” cap a una tran-
sició energètica justa després d'a-
nys que, a parer seu, “no havia es-
tat una prioritat”.

Tot i les inversions anuncia-
des, però, Aragonès va advertir
que, si no plou, vindran “mesos
complexos i moments compli-
cats”. Per fer-hi front, va assegu-
rar que el Govern buscarà una so-
lució per a cada problema “tre-
ballant conjuntament”.

Contra la sequera,més inversió
» El Govern traça un full de ruta que ha de permetre produir tanta aigua com la que es consumeix
» L'autosuficiència, al marge de la pluja, implica aconseguir dessalar i regenerar molta més aigua

Les noves canonades que capten l’aigua subterrània a Sant Joan Despí. Foto: Àlex Recolons/ACN

AJUDES PER MILLORAR
LA XARXA D’AIGUA

4L’ACA ha ampliat fins a
120 milions d’euros la línia
de subvencions als ajunta-
ments perquè puguin re-
parar les fuites d’aigua i mi-
llorar l’eficiència de les xar-
xes municipals. El programa
també inclou ajuts per a la
digitalització dels sistemes
de gestió per optimitzar els
recursos disponibles.   

Primer s’ampliaran
dues estacions de
tractament d’aigua
del Besòs i el Llobregat

També es faran
millores per aprofitar
més les instal·lacions
que ja existeixen



17 | 

líniasants.cat6 de març del 2024L’aigua que vindrà

GENERACIÓ D’AIGUA4L’aigua
que fem servir regularment
prové de quatre fonts princi-
pals: dels rius, dels pous, del
mar o de la regeneració, és a dir,
del reciclatge de l’aigua. Els
rius depenen de la pluja i, per
tant, de la climatologia. L’aigua
dels pous, també coneguda com
a freàtica, s’obté dels aqüífers,
que són finits. En conseqüència,
les úniques fonts inesgotables i
a la vegada les que els humans
podem alimentar són el mar,
que exigeix un procés de des-
salinització de l’aigua, i la re-
generació. 

Centrem-nos en aquestes
dues últimes per observar de-
tingudament de quines maneres
es pot generar aigua de forma
independent i lluitar així, no no-
més contra la sequera, sinó
també contra les conseqüèn-
cies del canvi climàtic.  

LA REGENERACIÓ
L’aigua regenerada és aigua re-
aprofitada, per dir-ho d’una
manera planera, però amb totes
les garanties per als diversos
usos. El procés de regeneració
comença a depuradores com la
del Llobregat, ubicada al Prat,
on arriben cada dia aigües resi-
duals procedents dels munici-
pis. Allà se sotmeten a un com-

plex tractament biològic, però
abans de considerar-les real-
ment depurades han de passar
per l’estació de regeneració d’ai-
gües, annexa a les instal·lacions
de la depuradora i on s’aplica un
tractament addicional a l’aigua
per millorar la seva qualitat.  

Després de passar per aquests
dos processos, l’aigua ja es podria
potabilitzar, però la llei no per-
met que es faci directament. Per
tant, cal reintroduir aquesta ai-
gua regenerada al cicle natural.
Per fer-ho, es bomba l’aigua que
surt de l’estació de regeneració i

s’incorpora al riu Llobregat, en
un punt situat aigües amunt, a
l’altura de la petita presa de Sant
Vicenç dels Horts i Molins de Rei.
Aproximadament, s’afegeix una
part d’aigua regenerada igual a la
quantitat de cabal que baixa pel
riu. Després continua el seu curs
i arriba a la potabilitzadora de
Sant Joan Despí, vuit quilòme-
tres més avall.

Un cop allà, la planta capta

l’aigua que porta el riu, fruit de
la barreja de l’aigua regenerada
amb l’aigua natural del Llobre-
gat, i la fa passar per un tracta-
ment de potabilització. Quan
s’ha verificat adequadament la
seva qualitat, es destina a l’a-
bastament de gran part de l’àrea
metropolitana de Barcelona. 

Aquest complex procés de re-
generació implantat per l’Agència
Catalana de l’Aigua (ACA) és una
mesura pionera en l’àmbit euro-
peu, ja que en altres països l’aigua
regenerada només serveix per re-
carregar els aqüífers. En paral·lel,
l’ACA també fomenta la reutilit-
zació directa d’aquest recurs, és a
dir, la construcció de noves plan-
tes i conduccions per portar aigua
als usuaris que no necessiten aigua
potable per a les seves activitats,
com poden ser, per exemple, els
agricultors o les indústries. Mit-
jançant acords de substitució,
aquests consumidors substituei-
xen el recurs que estan utilitzant
per aigua regenerada.    

LA DESSALINITZACIÓ
La dessalinització és un procés
que permet convertir l’aigua del
mar, salada, en un recurs apte per
al consum humà. A priori sembla
la solució més fàcil i viable per ob-
tenir aigua, però es tracta d’un
procés llarg i complex que, a

més, consumeix molta energia. És
per això que les dessalinitzadores
només incrementen la seva pro-
ducció a mesura que disminuei-
xen les reserves dels embassa-
ments. En anys humits, la pro-
ducció d’aigua dessalinitzada és
del voltant del 20% de la capaci-
tat de les plantes; en anys nor-
mals, aquesta ascendeix fins al

30%; i en cas que sigui un any es-
pecialment sec, la producció puja
fins al 85%, segons l’ACA. 

En el cas de la dessalinitza-
dora del Llobregat, el procés co-
mença captant aigua del mar
mitjançant dues torres a 30 me-
tres de profunditat i a 2,2 quilò-
metres de la costa. Aquesta aigua
arriba fins a una estació de bom-
bament situada a la platja i des-
prés circula per una canonada de
tres quilòmetres de longitud,
que va paral·lela al mar i passa
per sota del riu Llobregat, fins a
la dessalinitzadora. 

En aquest punt es fa un pri-
mer tractament que consisteix en

una flotació, una filtració oberta
per gravetat, una filtració tanca-
da a pressió i, finalment, uns fil-
tres de cartutx. A continuació,
l’aigua entra en un procés d’os-
mosi inversa que la dessalinitza
mitjançant unes membranes.
Els residus del procés, una aigua
amb elevada salinitat que ano-
menem salmorra, s’envia a una
torre de la depuradora del Llo-
bregat on es barreja amb l’aigua
depurada que s’aboca al mar, a
tres quilòmetres de la costa i a 60
metres de profunditat. 

Però l’aigua procedent del fil-
tratge i de l’osmosi inversa enca-
ra no està llesta per al consum.
Per arribar als estàndards de
qualitat per a l’aigua potable cal
remineralitzar-la tot incorporant-
hi els minerals que ha perdut.
Això s’aconsegueix fent-la passar
per uns llits amb carbonat càlcic.

A Catalunya hi ha actualment
dues dessalinitzadores, la del
Llobregat, al Prat, i la de la Tor-
dera, al terme municipal de Bla-
nes. La primera pot produir uns
60 hm3/any i la segona uns 20
hm3/any, sumant una producció
total equivalent a l’embassament
de la Llosa del Cavall. La de la
Tordera, que està en fase d’am-
pliació, està previst que pugui ar-
ribar fins als 80 hm3de capacitat
anual, 60 hm3 més que ara.    

Comesprodueixmésaigua?
» Catalunya ha impulsat un model de regeneració pioner que permet alimentar el cabal dels rius 

» La dessalinització és una altra gran font, però consumeix molta energia i s’utilitza només de suport 

Mostra de l’aigua residual que arriba a la depuradora de Mataró i de com queda després de la regeneració. Jordi Pujolar / ACN

L’aigua regenerada
s’incorpora als rius 
i passa per un procés 
de potabilització

L'aigua procedent de
les dessaladores ha de
sotmetre's a un estricte
control de qualitat



| 18

líniasants.cat 6 de març del 2024 L’aigua que vindrà



19 | 

FESTIVAL4La dansa és, principalment,
moviment, i aquest març és protagonista
gràcies al festival Dansa Metropolitana,
que se celebra a 12 ciutats metropoli-
tanes, entre les quals hi ha Barcelona.
Un moviment que aquest mes es fa vi-
sible a través del fil conductor del fes-
tival, que enguany són les danses ur-
banes. Tot plegat, articulat amb el pro-
jecte Artèries, que aposta per portar la
dansa des del cor fins a les extremitats,
connectant els especialistes en danses
urbanes amb les escoles locals i, a tra-
vés d’elles, amb el gran públic.

En el cas barceloní, el Dansa Me-
tropolitana ofereix una gran varietat
d’espectacles repartits en diferents
punts de la ciutat. En el cas dels es-
pectacles de sala, les ubicacions són el
Mercat de les Flors, el Centre Cívic Parc
Sandaru, l’Antic Teatre i el Teatre Na-
cional de Catalunya. I, pel que fa a les

activitats gratuïtes, la programació in-
clou diferents centres cívics (Joan Oli-
ver ‘Pere Quart’, Can Clariana, Fort
Pienc, la Teixonera, Drassanes i Tomasa
Cuevas-Les Corts), el Palau de la Vir-
reina i el SAT! Sant Andreu Teatre. Tot
plegat, en el marc d’un programa que
és un dels més amplis i complets de
l’Estat amb tot allò que té a veure amb
la dansa i que destaca per la presència
d’artistes de primer nivell tant del pan-
orama local com de l’internacional.

EL ‘BREAKDANCE’, ESPORT OLÍMPIC
Enguany el Dansa Metropolitana cele-
bra que el breakdance comenci a con-
siderar-se esport olímpic, ja que per pri-
mer cop, aquest estiu a París, formarà
part dels Jocs Olímpics. Un gran pas en-
davant per al món de la dansa, perquè
reforçarà la seva vitalitat i la força que
actualment ja tenen les danses urbanes.

La dansa, el plat
principal del març
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LITERATURA4Ja està en marxa la se-
gona edició del Sants, escenari lite-
rari, el cicle que aposta per convertir
el barri de Sants en el lloc on la lite-
ratura, les presentacions de llibres i les
passejades creen la combinació per-
fecta. L’organització va a càrrec de la
Lleialtat Santsenca, que té la col·la-
boració de diferents entitats locals.

Així doncs, des del passat 20 de fe-
brer i fins al pròxim 23 d’abril, els au-
tors i autores dels llibres que prota-
gonitzen el cicle descobreixen, junta-
ment amb els participants de les pas-
sejades, els racons ocults i les histò-
ries que bateguen als carrers i places

d’alguns dels llocs més simbòlics de
Sants. Escenaris que no només ser-
veixen de decorat literari, sinó que
també tenen vida pròpia a través de
la literatura i que mostren la riquesa
cultural de Sants. Els autors encar-
regats de fer les passejades són Ivan
Miró, Carolina Orgillés, Marcel Fité i
Anna Antoñico.

I, d’altra banda, les presentacions
dels llibres tindran lloc durant el mes
d’abril. Primer serà el torn de Núria
Queraltó, amb la seva obra Matriu;
després Rafel Casas presentarà Cen-
dres del passat i la tercera obra serà
la de l’escriptora Maria Barbal, Tàn-
dem. Per últim, l’encarregat de tancar
el cicle serà Sergi Caparrós amb Sota
la mar salada.

Sants es converteix
en un escenari

literari de primera 

Joventut i memòries
personals a la

Capella del Raval

EXPOSICIÓ4La Capella del Raval con-
tinua programant el cicle d’exposi-
cions seleccionades en l’última edició del
programa Barcelona producció. En
aquesta ocasió ho fa amb dues mostres
creades a quatre mans: El otro aquí, una
proposta conjunta de Valentina Alva-
rado Matos i Carlos Vásquez Méndez
que parla sobre els records i la memò-
ria, i, d’altra banda, Ghost Rider, una
creació de Joan Pallé i Cayetano Truyols
que es mou entre el protopunk, la cul-
tura popular dels anys 70 del segle pas-
sat i la literatura clàssica. Totes dues es
poden visitar fins al 21 d’abril.

A El otro aquí es parla de memòria
personal i col·lectiva i de la distància que
sovint hi ha entre allò que la gent re-
corda d’un fet i el que realment va pas-
sar. La capacitat de transformar records
o d’oblidar successos, dues qüestions on
l’ésser humà es mou bé.

Ghost Rider, per la seva banda,
presenta una història nascuda de la li-
teratura clàssica, concretament del
Faust de Goethe, per parlar de la jo-
ventut eterna a través de la combinació
amb l’estètica dels còmics Marvel dels
anys setanta i del punt de partida mu-
sical de la banda Suicide. 

Foto: La Capella

Culturade Barri Casa Groga | ’Jo, Dona’
El Centre Cívic Casa Groga, a Horta-Guinardó, acull l’exposició

Jo, Dona del fotògraf Jordi Villacrosa. La mostra té un únic punt
en comú: la dona protagonitza tots els retrats que hi apareixen.   

Organitzat per l’entitat 
Lleialtat Santsenca, 
el cicle literari s’allargarà
fins al pròxim 17 d’abril

El barri del Besòs i el Maresme transforma
el seu espai públic en un epicentre artístic
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de Barcelona, a través del Pla de Barris,
organitza la segona edició del programa
Cultura al barri del Besòs i el Maresme.
Des del mes de febrer i fins al maig, di-
versos espais públics d’aquest barri del
districte de Sant Martí es converteixen en
escenari de concerts de música clàssica
o espectacles familiars, entre altres pro-
postes. Les activitats són gratuïtes i no cal
reservar plaça.

Així doncs, el mes de març inclou qua-
tre activitats. El primer espectacle, el dia
2 a la Rambla Prim amb el carrer Ferrer
Bassa, és el contacontes L’eriçó i el xacal,
del rondallaire Lahbib Sidahmed.

Una setmana més tard, el 9 de març,

el protagonisme és per a la música clàs-
sica amb els Racons musicals al barri, a
càrrec del Conservatori del Liceu a la
Rambla Prim amb el carrer Pujades.

Més endavant, el 16 de març, la com-
panyia Roseland Musical porta a davant
del Centre Cívic del Besòs i el Maresme
El lleó que volia ser rei, una activitat de
contacontes i de danses africanes. Per úl-
tim, el 23 de març és el torn de la jorna-
da de portes obertes a les pistes esporti-
ves Francesc Abad. 

A banda, cal destacar que el cicle
també programa un taller de circ, de l’A-
teneu 9 Barris, que es farà el 6 i 20 d’a-
bril i el 4 i 18 de maig, entre les 17 h i les
19 h a la placeta Germans Serra.
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Esports Futbol | La UE Sants visita el CF Can Vidalet 
El conjunt de Borja López visitarà el pròxim diumenge 10 de març el CF Can Vidalet,

en partit corresponent a la 21a jornada de la Lliga Elit. La UE Sants hi arribarà
després de la derrota per 0-2 contra la Unió Esportiva Vic del passat dia 3.

És un privilegi que algú compar-
teixi amb tu els seus coneixe-
ments, sobretot quan ho fa amb la
passió i la paciència de Jonathan
Ferrari (Barcelona, 1975), presi-
dent del Club Petanca Sants. “Has
d’agafar la bola amb els dits molt
junts i llençar-la amb la mà tan-
cada perquè així controlaràs mi-
llor la direcció i la velocitat de la
bola que si ho fas amb la mà
oberta. Hi ha qui llença dret i qui
ho fa una mica ajupit. En tot cas,
flexiona les cames i veuràs que no
és complicat”, m’instrueix en una
de les 34 pistes que l’entitat, nò-
mada per obligació, té a l’espai
provisional de Magòria.   

Ferrari tenia sis anys quan un
dia, com tants altres, va esquivar
les boles de petanca que trobava
pel camí mentre anava en bici pel
Càmping Estrella de Mar, a l’au-
tovia de Castelldefels. Aquella
jornada, però, va començar a
practicar un esport que l’emocio-
na tant que no pot expressar amb
paraules què significa per a ell. 

“La petanca arrossega l’es-
tigma que només és per a gent
gran, quan realment té dos ves-
sants, la d’oci i la de competició,
i és un dels pocs esports en què
poden competir tres genera-
cions d’una mateixa família, l’a-
vi, el pare i el net”, reivindica el
santsenc, vicepresident de l’Àrea
Institucional de la Federació
Catalana de Petanca (FCP). 

L’entrevistat és un llibre obert
en història, tècnica, estratègia i re-
glament de la petanca. L’objectiu
d’aquest esport és que les boles
acabin el més a prop possible del
bolig, una piloteta homologada de
fusta o de material sintètic. Per-
què una bola sigui de competició
ha de ser reglamentària i indicar
el fabricant, la matrícula [una re-
ferència única al món] i el pes, i
ha de tenir un diàmetre d’entre
7,05 i 8 centímetres. Pot ser oxi-
dable o inoxidable, llisa o amb es-
tries: tot dependrà de les prefe-
rències dels jugadors i jugadores.   

Qui ha guanyat el sorteig i qui
ha guanyat la jugada anterior és
qui comença la nova jugada, i ho
fa llençant el bolig, que ha de
caure a una distància d’entre 6 i
10 metres, el límit reglamentari.
En cas contrari, l’equip rival
col·locarà el bolig amb la mà on
vulgui, dins de l’espai mencionat.

La pista on estem jugant és per
a competicions nacionals i in-
ternacionals i fa 4x15 metres.
Mentre es llença una bola o el bo-
lig és obligatori tenir els peus
dins d’una circumferència amb
un diàmetre mínim de 35 centí-
metres i màxim de 50.  

La petanca somia a ser esport
olímpic. “De moment, el COI (Co-
mitè Olímpic Internacional) no
s’ha preocupat d’anar a veure les
competicions i, per tant, no ha

comprovat que a molts països les
grades s’omplen. Pensen que no
atrauria la gent jove i potser s’e-
quivoquen”, adverteix Ferrari.
França, amb 300.000 federats i
dos milions de practicants, és el
bressol i l’inventor de la petanca,
que prové del joc provençal. 

“A Catalunya hi ha 100.000
persones que juguen a la petanca
i unes 10.000 federades, i les
transmissions de LaLigaSportsTV
són molt seguides per un públic
molt fidel”, exposa. Espanya acu-
mula dos subcampionats conse-
cutius en la modalitat tripletes en
categoria masculina (Santa Sus-
anna 2021 i Benín 2023).     

La petanca té tres modalitats:
tripletes (el duel entre dos equips

de tres jugadors), dobletes (dos
equips de dos) i individual (u
contra u). En tripletes i dobletes
cada equip té sis boles i se’n juguen
12 cada jugada, mentre que en in-
dividual cada jugadora o jugado-
ra disposa de tres boles. Només
suma punts l’equip que tingui
una o més boles seguides més a
prop del bolig, i el vencedor del
partit serà qui acumuli 13 punts. 

És un esport ple d’estratègia
i amb tres posicions diferents:
l’apuntador o l’arrimador és
qui obre el joc, sap apuntar i
acostar-se al bolig. El mig de-
fensa i apunta, també s’acosta al
bolig i sap atacar. I el tirador
ataca. Hi ha àrbitres i targetes
(groga, taronja i vermella).   

Barcelona té 37 clubs de pe-
tanca i a Sants s’hi juga des de fi-
nals dels setanta. En aquell mo-
ment era petanca d’oci i formava
part de l’Associació de Veïns del
Triangle de Sants. L’any 1985
Jaume Gil, amb només 17 anys, va
fundar el Club Petanca Sants,
que acumula cinc trasllats (Forat,
que estava davant de l’antic Ci-
nema Balañá, el Casinet d’Hos-
tafrancs, la plaça Joaquim Do-
mingo, el parc de l’Espanya In-
dustrial i l’espai actual a  Magòria). 

EXPONENT DE FORMACIÓ
Malgrat els continus canvis i en-
trebancs, el Club Petanca Sants té
uns 150 socis i uns 80 federats, i
quatre equips, un masculí i un al-
tre femení a Divisió d’Honor, la
màxima categoria estatal, i dos

amateurs masculins a categoria
provincial. L’entitat és un expo-
nent de formació i ara pot celebrar
que Hugo Fernández, de 14 anys,
és el seu primer jugador que ha
competit en un Mundial júnior. 

A més, entre el 24 i el 26 de
maig el club celebrarà la sego-
na edició de l’Open Interna-
cional Petanca Sants, amb la
participació de 48 equips de di-
ferents països europeus (Fran-
ça, Bèlgica, Suècia, Dinamar-

ca...). En la primera edició, dis-
putada el 14 maig de 2023, hi
van participar 32 equips. 

“Al nostre torneig venen equi-
ps europeus, que ja són amics
nostres, perquè fa anys que ens
conviden als seus torneigs. Tenen
pavellons coberts per refugiar-se
de la pluja i del fred, i em fa ver-
gonya comentar-los que la nos-
tra situació és provisional. Els as-
seguro que aviat tindrem una ins-
tal·lació de competició”, confes-
sa Ferrari, que destaca que en la
primera edició de l’Open es va
maquillar l’escenari i s’hi van
instal·lar grades. 

Fa anys que el Club Petanca
Sants lluita per tenir una llar de-
finitiva i amb  condicions dignes.

“A Barcelona no hi ha una ins-
tal·lació de petanca de primer
nivell”, lamenta l’entrevistat, que
subratlla que les necessitats de la
petanca de competició són dife-
rents de les d’oci, “que no té àr-
bitres ni la tensió i la pressió
pròpies d’un campionat oficial”. 

EL COMPROMÍS
L’entitat té el compromís del
Districte i de l’Ajuntament que
gaudirà de pistes cobertes en el
futur complex esportiu de Ma-
gòria, en què hi haurà un estadi
de futbol, on jugarà la UE Sants,
i un pavelló poliesportiu. Estan
projectades 16 pistes, 12 en zona
verda i quatre en zona esportiva,
on hi hauria el local del club. Se-
rien pistes de competició i d’oci
cobertes a l’aire lliure: “Quan fes
calor, estaries a l’ombra, però tin-
dries calor, i quan fes fred, tin-
dries fred”.   

La proposta del Club Petan-
ca Sants i de l’arquitecte de la
Taula d’Esports és que a l’exte-
rior hi hagi quatre pistes de pe-
tanca d’oci, en zona verda, i que
les de petanca de competició es-
tiguin soterrades sota el camp de
futbol i ocupin uns 1.000 o
1.200 metres quadrats dels
11.000 disponibles i que estan
repartits entre els vestidors i
altres espais necessaris per al
camp de futbol, el parc de nete-
ja i places d’aparcament [a la
zona es construirà un hospital i
habitatges de protecció oficial]. 

“Així, el veïnat guanyarà es-
pai per tenir més jardí i fer horts
urbans, per exemple, i disposa-
ria d’un espai polivalent soterrat.
Una instal·lació que estaria sem-
pre activa per jugar i organitzar
competicions de petanca qual-
sevol dia, que poden començar
a les 8 del matí i acabar a les 9
de la nit, i per celebrar altres ac-
tes d’entitats del districte”, com-
parteix el santsenc. 

Juguem dues partides. Agafo
la bola amb escepticisme i atent a
les indicacions de Ferrari, que ha
començat la jugada llençant el
bolig i una bola. No jugo a petan-
ca des que vaig descobrir aquest
esport a Cambrils, al càmping de
la tieta Fina. Sorprenentment, la
bola s’acosta molt al bolig. És el
torn de Ferrari perquè s’ha quedat
més lluny. Esgota les seves últimes
dues boles. Torno a llençar i la bola
toca el bolig i se’n queda a un cen-
tímetre. “Molt bé, Toni! Em sem-
bla que et federaré! Ho tramitem
ara?”, em pregunta, divertit. 

Toni Delgado
SANTS

Lapersistència de la petanca
» Fundat l’any 1985, el Club Petanca Sants acumula cinc trasllats i vol pistes soterrades al futur Magòria  
»“A Catalunya hi ha 100.000 persones que juguen a aquest esport”, diu Jonathan Ferrari, el president

Jonathan Ferrari, president del Club Petanca Sants, llença una bola a Magòria. Foto: Toni Delgado

“La petanca arrossega
l’estigma que és per 
a gent gran, i pot ser 
d’oci i de competició”

Malgrat els continus
canvis i entrebancs,
l’entitat té uns 150 
socis i uns 80 federats
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Entrevistes breus amb dones excepcionals
dona veu a sis actrius, posades en el pa-
per d’una model, una política, una cien-
tífica, una dona de pell blava i una nena
de sis anys. A través de les seves entre-
vistes s’ofereix una mirada irònica sobre
la defensa de les llibertats individuals. Es
pot veure al Teatre Nacional de Catalunya,
a Barcelona, fins al 31 de març.

Teatre

Entrevistes breus amb dones...
Joan Yago

És el quart disc del grup femení i femi-
nista de referència a Catalunya. A través
de la fusió del pop amb diferents estils
i referències, com ara la música elec-
trònica, tradicional i popular, el grup
aborda temes com la crisi dels trenta, les
relacions afectives queer, la precarietat
laboral i l'equilibri entre les seves vides
i la passió per la música.

Música

Els Metralla van ser un grup de rock dels
80 que van aconseguir un gran èxit amb
la seva única cançó, que dona nom al film.
Trenta anys després, un dels seus com-
ponents continua somiant ser una estrella
del rock and roll i reuneix tots els mem-
bres del grup per fer un concert. Aques-
ta comèdia està protagonitzada per José
Mota i ha triomfat al Festival de Màlaga.

Pelis i sèries

Por tus muertos
Sayago Ayuso

De lo bo, lo millor
Roba Estesa

Dansa Metropolitana
Durant tot el mes de març, Barcelona i els grans municipis
del seu voltant com Badalona, Cornellà, el Prat, Esplugues,

Granollers, l'Hospitalet, Santa Coloma o Viladecans acolliran
la 12a edició del programa Dansa Metropolitana 2024. S’ofe-
reix un total de 270 propostes en 107 espais diferents, totes

elles relacionades amb la dansa, concretament la urbana.
Fins a finals de mes hi ha programades activitats de tota

mena completament gratuïtes, que van des dels espectacles
i les mostres de dansa fins a les projeccions de pel·lícules,

classes magistrals, tallers i exposicions, entre altres.

J O A N  M A G R A N ÉQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

L'escriptora d’Amposta ha publicat aques-
ta obra, a mig camí entre l'assaig i la nar-
ració personal, que exposa la seva histò-
ria real d'infertilitat. Al llibre detalla el llarg
procés que va viure per tenir una criatu-
ra, complementat amb tot un seguit de
reflexions que parlen de l'estat emocio-
nal, físic i també econòmic que acom-
panya aquest tipus de situacions.

Llibres

Mai és una paraula molt lletja
Maria Climent

|Dragon Ball Fighter Z
Aquest videojoc per a ordinador, XBox One i PS5 ofereix diferents tipus de

combats, lluites i atacs entre els membres més destacats de la saga de manga.
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Viuen línia

El compositor Joan Magrané (Reus, 1986) ha es-
tat reconegut amb el Premi Enderrock 440 a mi-
llor compositor, un guardó nou que ha inclòs la

revista aquest 2024. El reusenc és considerat una
de les figures emergents més importants de la

música clàssica actual i acumula diversos premis
a nivell internacional i una extensa obra que ab-
raça tota mena de gèneres clàssics. En concret,

ha creat peces que van des de la música de cam-
bra o per a un sol instrument fins a les òperes o
la música vocal, passant per peces orquestrals.

La seva vinculació amb la música es remunta a la
infantesa del compositor, que després d'acabar
el conservatori es va adonar que li agradava to-
car, però, sobretot, escriure. Ho va començar a
fer d'una forma molt autodidacta i a poc a poc
ha anat consolidat la seva carrera no només al

país, sinó també arreu del món.

Famosos

Ser un destacat compositor emergent
És un dels joves més importants de la música clàssica

Rebre un premi a millor compositor
La revista Enderrock li ha atorgat aquest nou guardó

Felicitacions per aquest reconeixement 
Els fans d’aquest tipus de música elogien la seva obra
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

EXEMPLE

Si eduquem el sentit del gust de les criatures,
aprendran, a poc a poc, a gaudir de la gastronomia

DIETA

GUST

SEDENTARISME

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
La nutrició és especialment clau per al desenvolupament dels in-
fants. A més, en aquesta etapa de la vida, adquirim una sèrie de
coneixements i d’hàbits que seran determinants per al futur. És
per això que una de les primeres recomanacions dels nutricio-
nistes a les famílies és que els pares i mares donin exemple. Està
comprovat que si la família menja bé, el nen també menja bé, i
per això cal integrar l’hora dels àpats a la vida familiar.  

Dinar o sopar tots plegats permet als progenitors observar
com es comporten els infants, assegurar-se que mengen correc-
tament i també promoure bons hàbits, com el fet de tastar ali-
ments nous. Si ensenyem als menors a apreciar els aliments que
estan ingerint, aprendran a gaudir de la gastronomia, que és la
millor manera de cuidar el cos. 

Quant a la dieta, no cal fer gaires diferències. De fet, els in-
fants consumeixen massa proteïnes, segons la majoria d’experts.
Tota la família ha de seguir una dieta rica en cereals integrals,
verdures, fruites, llegums, peix i oli d’oliva, aliments que han de-
mostrat tenir efectes beneficiosos evidents. I també tots plegats
han de complementar la dieta amb exercici físic i dormir bé.    

Elsnensmengenbésiho fanen família

Cal integrar l’hora dels àpats a la vida familiar
per introduir hàbits positius en els infants     

Les claus

Una bona dieta per a tota la família ha de ser 
rica en cereals, verdures, fruites, llegums i peix 

Menjar bé és vital, però s’ha de
combinar amb exercici físic regular
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Sovint hi ha la creença que, quan
consumim un producte que porta un

envàs, el que té més pes a efectes de
contribució a la petjada de CO₂ és això
segon, sigui un pot de vidre, un emba-
latge de cartró o un de plàstic, i és cert
que cada vegada som més conscients so-
bre el tipus de material del qual està fet
l’envàs i la gestió de tot plegat quan es-
devé un residu. Tot i això, has de saber
que el que més contribueix a la petjada
de CO₂ no és l’envàs, sinó la producció
de l’aliment en si. 

Sí, sí, tal com ho llegeixes. És a dir, s’ha

de posar el focus a no malbaratar aliments,
ja que el més contaminant és el malbara-
tament alimentari: que un aliment esde-
vingui un residu. I és que segons l’orga-
nització World Wild Life, cada any es llen-
cen 2.500 tones d’aliments i, tal com de-
talla el Programa de Nacions Unides per al
Medi Ambient, el malbaratament ali-
mentari representa el 10% de les emissions
globals de CO₂. Reduir-lo, doncs, és la pri-
mera solució per combatre el canvi climàtic. 

Has de saber que 
el que més contribueix 

a la petjada de CO₂ 
no és l’envàs, sinó la 

producció de l’aliment en si

Per tant, no només és important es-
collir i reciclar bé l’envàs de l’aliment o pro-
ducte, sinó que no el malbaratis. Si te’n so-
bra, dona-li una segona vida!

Els envasos dels aliments 
o malbaratar-los: què genera 

més emissions de CO₂?
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